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ÉVKÖZI 4. VASÁRNAP                          A  év                                                                    1- 4 oldal 
               
Olv.:Szof 2,3. 3,12-13 – 1Kor 1,26-31 – Mt 5,1-12a 
A nyolc boldogság   
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! Jézus Krisztus körül sokan egybegyűltek, mert életük kérdéseire keresték a 
választ akkor az emberek. Az emberek ma is keresik a választ kérdéseikre. Az ember úton járó lény. 
A gondolkodók – akik értelmezni igyekeznek az ember életét, - azt mondják, hogy az ember azért 
nyugtalan, soha meg nem állhat, mert a boldogságot keresi. Valamiben mindenki megtalálni véli. 
Jézus a mi életünket a Lélek felől értelmezi, szerinte a Lélekben, a lelki értékekben rejtőzködik az 
ember boldogsága. 
 
Ezt a kicsi gyereket szülei azért hozták ide megkeresztelni, mert ahogy ők Jézus közelében 
megtalálták életük értelmét, úgy ezt a kicsi gyereket is erre az útra vezetik, hogy ő is megtalálja 
élete értelmét és boldogságát a hitében Jézus közelében. Most amikor elkezdjük ezt az ünnepi 
istendicséretet, istentiszteletet, akkor ilyen lélekkel forduljunk Isten felé. Ma is azért jöttünk, hogy 
szóljon hozzánk Jézus. Adjon ötleteket, de legfőképpen segítsen nekünk abban, hogy fölfedezzük 
szavainak értelmét és életének példáját. 
 
Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A Szentírás-magyarázók a hegyi beszédet - amit most hallottunk az 
evangéliumból, - az evangéliumok evangéliumának mondják. Az evangélium örömhír. Jézus 
Krisztus a hegyi beszédben a legfontosabb igazságokat mondta el, amik örömünkre szolgálnak. Az 
sem véletlen, hogy az evangelista a hegyi beszéd címet adta ennek a résznek a Szentírásban, mert a 
zsidó nép életében a hegy nagyon meghatározó. A hegy az Isten szimbóluma. Amikor az 
ószövetségi néppel szövetséget köt az Isten, akkor Mózes fölmegy a hegyre. Elhozza a törvényeket, 
amelyek által megjelenik közöttük az Isten. Ha ezekhez igazodnak, akkor Istenhez igazodnak.  
 
Jézus fölmegy a hegyre. 
Az Újszövetségben Jézus is – ahogy itt hallottuk, - fölmegy a hegyre. Ott mondja el ezeket az 
igazságokat. Ott szól a néphez, aztán munkálkodása során szétszórja ezeket az igazságokat, mint a 
szántóvető a magot elveti a földbe. Rábízza az emberi lelkekre ezeket az igazságokat.  Ezentúl 
gondoljunk arra, hogy itt valami nagyon-nagyon fontos kérdésekről van szó. Nagy tömeg sereglik 
Jézus köré és úgy tanított, mint akinek hatalma van, nem úgy mint az írástudók. Nem úgy, mint a 
zsidó nép vezetői, akik nagyon okosak voltak, nagyon-nagy igazságokat mondtak, csak mi volt a 
probléma?  
 
Kicsit pejoratív ezt hallani, de ez a világ kritikája: “Vizet prédikál és bort iszik.” Lehetne ezt 
nagyképűnek is mondani, de viseljük csak ezt a bélyeget, megérdemeljük sajnos mi papok is, meg 
mi keresztények is. Azért jobb ha kicsit megértőbbek vagyunk, mert nem egyszerű az 
eszményekhez igazodni senkinek. Tökéletesen soha senkinek nem sikerül. De hát mondják: “Vizet 
prédikál és bort iszik.” 
 
  
Azt hallottuk: Akinek hatalma van. 
Kinek van hatalma? Ez az, amire oda kell figyelnünk, ez mindezeket a kritikákat eloszlatja, mert 
Jézusra ezek nem igazak. Jó lenne, ha mi is jobban tudnánk Jézushoz tartozni és Jézussal 
azonosulni. Ez a szolgálattevő ember hatalma. 
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Jézus hatalma: Ő nem azért jött, 
hogy neki szolgáljanak, hanem hogy ő szolgáljon. 

Ennek az igazságnak mélységét merítsük ki a magunk számára,  
mert egyetlen hatalom van a földön, az a szolgáló ember hatalma.  

 
A tények ellen nincs apelláta, a filozófia szerint. A szolgáló Jézus mondja ezeket az igazságokat. 
Ennek ellenére is Bele lehetett kötni, mert az ember az élő fába is bele tud kötni. Akkor is igaz ez.  
 
Tegyünk minél több jót. 
Az ember nagy gondja-baja az, hogy nem tudja feloldani lelkében ezt a feszültséget, ezt a 
kettősséget: “Látom a jót, helyeslem is, mégis a rosszat teszem.” Ez nem minden esetben igaz és 
nem minden esetben van így. Legyünk egy kicsit reálisabbak. A világ nem fehérekre meg feketékre 
osztható, nem jókra meg rosszakra.  A világban élünk emberek, akik jók és rosszak vagyunk. A 
kérdést az dönti el, hogy a jó van túlsúlyban az életünkben vagy a rossz? Gondoljunk arra, hogy a 
szeretet sok bűnt eltakar. A jó cselekedetek ellensúlyozhatják a rosszat. Ne ítélkezzünk, ne 
bíráljunk. Mindegyikünk a saját életét vizsgálja felül és tegyünk minél több jót azért, hogy kevesebb 
rossz legyen a földön. Ilyen egyszerű. Jézus egész tanítása erről szól.  
 
 Jézus eljött megváltani a világot.  
 Ez nem azt jelenti, hogy megváltoztatta a világot,  
 mert az embert nem könnyű megváltoztatni.  
 Jézus megváltotta a világot, vagyis a lehetőség mindenki számára adott.  
 Megváltozni mindenkinek magának kell. Ettől függ az ember megváltottsága. 
 A megváltottak útjára hív bennünket Jézus. 
 
A nyolc boldogságról. 
Jézus mondja ezeket az igazságokat, boldogságokat. Az emberben fölmerül az, hogy  boldogság   
vagy bolondság. Jézust magát is “bolondnak” tartották. Bolondnak tartotta a rokonsága, amikor 
elkezdte mondani ezeket az igazságokat. A Szentírás tanúskodik erről: - fölvezették arra a hegyre, 
aminek a tövében épült a településük és le akarták taszítani, mert bolond.- Mondhat boldogságokat 
az, aki bolond? Nem bolondságok ezek? Nem bolondság az, hogy boldog az, aki sír, aki szomorú, 
aki éhes, aki szomjas, akit üldöznek, akit bántanak? Nem bolondság? 
Amikor a világ a boldogságról gondolkodik, akkor általában nem ebben az értelemben díjaz. 
Érdemes elgondolkodni magán a fogalmon. Amikor Mária Erzsébethez megy és találkoznak, akkor 
Erzsébet azt mondja: “Boldog vagy Mária!” Miért boldog? Egy más perspektíva az, amiről itt szó 
van. Nem erre gondolnak az emberek, amikor boldogságról álmodnak. Jézus maga mondja az 
embereknek: “Boldogok vagytok, hogy hallhatjátok azt, amit hallhattok. Hányan szerették volna 
hallani, de nem hallhatták. Láthatjátok azt, amit láttok. Hányan szerették volna látni, de nem 
láthatták. Nem adatott meg nekik.” 
Boldogok vagytok! Igen. Miféle perspektíva ez?  
 
 
Testvérek! 
A mai evangélium kapcsán gondolkodjunk el ezeken: Mit keres a tömeg? Mit keresnek az emberek, 
mire vágynak, mit akarnak Jézustól? Nagyon egyszerűen: Vigaszt!Vigaszt várnak Jézustól, nem 
többet. Valahol itt csúszunk el, itt bukunk meg. Ott voltak ebben a tömegben -  akik ott tolongtak, 
szorongtak Jézus körül, - ott voltak az apostolok is, akiknek nem a szemük gyógyult meg, nem a 
fülük, nem a kezük, nem a lábuk.  
 

Ők, az apostolok gyógyultak meg. Jézus megtalálta őket, 
ők meg Jézusban megtalálták önmagukat. 

Innen forrásozott a boldogságuk. 
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Itt a különbség. Az emberek emberi módon gondolkodnak, itt fáj, ott fáj, akkor az szűnjön meg. 
Ilyen-olyan gondom van, azt szüntessék meg. Csakhogy a világban ezek sohasem szűnnek meg. 
Helytelen elvárásai vannak annak az embernek, aki ilyeneket vár az Istentől, ezt várja Jézustól, 
vagy ezt várja a vallástól. Ezek nem szűnnek meg sohasem. Mindig lesz éhezés, szomjazás. Mindig 
lesz szomorúság. Mindig lesz üldöztetés. Ez a világ. Ahogy a múlt vasárnap elmélkedtünk: - Ebbe a 
sötétségbe bevilágít az Isten világossága.  - Ebben a sötétségben megjelenik Jézus, aki ugyanezeket 
elszenvedte. Ez igazolja az Ő Emberségét és mégis másképpen reagált mindezekre, mint mi. Erről 
van szó. Ezek a boldogságok nem azt jelentik, hogy az ember megszabadul ezektől a problémáktól, 
bajoktól, hanem ezek közepette megtalálta őt az Isten, aki mindegyikünket keres. 
 

Istenben önmagunkra találunk és elegendő erőnk van ahhoz, 
hogy éhezésünk, sírásunk, szomorúságunk, üldöztetésünk közepette is 

megőrizzük emberi arcunkat. Ez a boldogság! 
Ez az emberhez méltó magatartás. 

Ez az , amit Jézus vár tőlünk ! 
 
Rendkívül fontos, hogy ezekről a kérdésekről helyesen gondolkodjunk. Jól értsük ezeket. Éppen ez 
a keresztény küldetés. Az apostolok esetében ez történt, Jézus elhívta őket és minden átrendeződött 
az életükben. Addig csak e világi értelemben gondolkodtak. Az életük lehetőségét az jelentette, amit 
ez a világ adhat. Amikor Jézussal találkoztak, akkor kitágult a horizontjuk. Akkor rádöbbentek arra, 
hogy ebben a világban más értékrend szerint is lehet élni, az Isten országának törvényei szerint. 
 
A boldogságnak ára van. 
A valláskritikusok azt mondják, hogy a keresztények a kompenzációt a halál utáni életre teszik át. 
Ez nem megalapozott kritika. Lehet, hogy sokan vannak akik így gondolják a boldogságot. A 
valláskritikusok velünk kapcsolatosan azt is mondják, hogy végeredményben mi is csak vigaszt 
várunk a vallástól, a keresztény tanítástól, Istentől. Ópium. Az ópium drága. Az ópiumért igen sokat 
kell fizetni. Mondják is sokan, különösen Nyugat-Európában, - ahol a valláshoz tartozás, vagy az 
Egyházhoz tartozás adóban is megnyilatkozik, -  hogy de sokat kell fizetni ezért az ópiumért. Arra 
is lehet gondolni, hogy aki Krisztushoz tartozónak mondja magát, annak sok mindenről le kell 
mondani. A rosszat nem lehet rosszal viszonozni. Pedig erre lenne késztetésünk. 
 

Ópium? Nem! Az a vigasz ára, az emberi boldogság ára.  
Az emberi boldogságért sokat kell fizetni, de ebben a jézusi értelemben. 

 
Aki e világi értelemben akar fizetni a boldogságáért, az próbál megvenni ezt-azt-amazt, próbál 
megvenni embereket is. A boldogságot próbálja megvenni – mert lehetősége van – e világi 
kacatokkal. Milyen más, amikor az ember önmagára talál Jézusban. Amikor az ember önmagára 
talál a másik emberrel való mélységes kapcsolatában. Valójában Jézussal találkozik. Hiszen 
istenarcúak vagyunk, Isten lakik bennünk. Ha igazán megtaláljuk egymást, akkor a boldogságunkat 
találjuk meg. Ez az irány. Erről nem szabad lemondani. Ez az üzenet lényege. Mondják, hogy a 
keresztények a jövőt emlegetik. Ez a boldogság a jelenben létezik, a jelenben található. A jövő az 
ráadás. 
 
Kedves Testvérek! 
A mai vasárnapon gondolkodjunk el ezeken az igazságokon, amiket az emberek bolondságnak 
tartanak, a “bolond” Jézus “bolond” megnyilatkozásain.  
 
 Valójában Isten bölcsességéről van szó, - hallottuk –  
 amely nagyobb az emberek nagyságánál. 
 Isten bölcsessége erősebb az embereknél. 
 Isten gyengesége nagyobb erő az emberek erejénél.  
 Ez a nagyobb, ez a több ezekben a kérdésekben jelenik meg  
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Keresztelő...   
  
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Pál apostol azért könyörög Isten előtt, hogy a kereszt ereje benne soha meg ne fogyatkozzon. “Nem 
akarok másról tudni, mint Krisztus keresztjéről.” Ebben a világban az erőt csak a kereszt 
elszenvedésében lehet megmutatni. Ha más technikát választunk, akkor a világ biztosan legyőz 
bennünket, mert a világ kegyetlen eszközöket vet be. Pál apostol ezt az igazságot mondja ki. Nincs 
más válasz a világ hatalmaskodására, mint az isteni Szeretet hatalma. Vagy megtanuljuk és 
magunkévá tesszük, vagy egyszerűen ledarál bennünket a világ. Isten országa másról szól, a jézusi 
ajánlatról. Ezért imádkozzunk most. 
 

Mi Atyánk...      
 


